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mládežnický sport 
zřejmě od příštího 
roku přijde o stovky 
milionů korun. Peníze 
získává od roku 2014 díky 
tomu, že loterijní a sázkové 
firmy odvádí čtvrtinu daně 
olympijskému výboru, který je dále 
rozděluje. Ministerstvo financí ale považuje 
rozdělování výnosu daně za nesystémové. Slibuje sice 
náhradu z rozpočtu, ale tomu svazy nevěří. Události / str. 2

Pavilon tuberkulózy 
praská ve švech

Počet pacientů s tuberku-
lózou v Praze roste. Stoupá 
i počet lidí s těžším typem 
nákazy. Nemocnice Na 
Bulovce, jedno ze dvou 
pražských pracovišť, při-
tom nedávno rušila lůžka. 
 str. 3

Česko restartuje  
obchod s Ruskem
Český export do Ruska loni 
klesl o 30 procent, nyní ho 
může podpořit obnovení 
práce mezivládní česko- 
-ruské komise pro hospo-
dářskou spolupráci. str. 4

Akcionáři Twitteru přišli 
o čtyřicet procent
Čtyřicet centů z každého 
dolaru zatím prodělali 
investoři, kterým se na 
podzim roku 2013 podařilo 
upsat akcie mikroblogovací 
sítě Twitter. str. 7 
 

Americký prezident 
přiletěl na Kubu 
Barack Obama se v rámci 
třídenní návštěvy Kuby 
setkal se svým protějškem 
Raúlem Castrem. Před 
pár lety by to byla 
nepředstavitelná událost. 
 str. 8
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U vysokorychlostní 
železnice se zaspalo
Ředitel správy železniční 
dopravní cesty pavel surý 
odhaluje budoucnost  
železniční sítě v české 
republice.

rozhovor
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zlato podražilo 
o pětinu 
letošní růst ceny 
drahého kovu nemusí 
ještě končit. nahrávají 
mu výkyvy akciových  
a ropných trhů.

trhy
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MaRtin Čaban:  
jestli je mZ prezidentem 
dolních deseti milionů, tak 
demografové přinesli dobré 
zprávy – jeho nevoličů zase  
o kousek přibylo.
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Peníze  
od loterijních  
společností

2014

444 
milionů

2015

528 
milionů

2016 
(odhad)

650 
milionů

  

dětský sport  
zchudne
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Zbytečné informace
Burziánské chutě připomínají jídelníček ženy 
v jiném stavu. Na dračku jdou trhy, na něž by si 
investor ještě nedávno ani nevzpomněl. Ba co 
víc, kapitál si všímá zemí, které už zdáli pohlížejí 
na investice s obdobnou vstřícností jako Blízký 
východ na turismus. Tak třeba putinovské Rusko. 
Sázka na ekonomiku, kterou drží na lopatkách 
levná ropa, se více než vyplácí. Ruské akcie totiž 
od počátku roku zdražily už téměř o pětinu. 
Ve světovém srovnání prohrávají jen s Brazílií. 
I zde je na první pohled všechno špatně. Výkon 
ekonomiky padá, inflace roste a politika je terčem 
hořkých vtipů. Ani bronz na soupisce letos nejlu-
krativnějších trhů nepatří zrovna ekonomickému 
ráji na zemi. Turecké hospodářství trpí odlivem 
turistů a zprostředkovaně i sankcemi proti 
Rusku. Výsledek? Patnáctiprocentní růst tamní 
burzy. Snad se chutě spekulantů nevrátí k normá-
lu stejně rychle jako jídelníček čerstvé matky.

Ztracenou pověst se naopak snaží vrátit parke-
tu ty méně úspěšné burzy. K bezprecedentnímu 
kroku přistoupil čínský regulátor, který poprvé 
v historii země vyloučil z obchodování akcie 
firmy, jež nenabízela investorům dost informací 
o své činnosti. Čína tak hodlá dodat burziánům 
důvěru a zvrátit své stigma nejztrátovějšího trhu 
světa. Vzhledem ke struktuře investorů je však 
takový počin zbytečný. Spekulanti rekrutující 
se z tamních lidových mas a financující se spotře-
bitelskými půjčkami žádné informace většinou 
nežádají.

Zápisník  
Jaroslava Bukovského

Protagonisté dne

Zdeněk Chrdle

generální ředitel ažd Praha

Jack dorsey

zakladatel twitteru

Barack oBama

americký Prezident

Podnik koupí od státu dvě 
nevyužívané železniční trati. Bude 
na nich testovat své nově vyvíjené 
zabezpečovací systémy.

str. 4

Stálý pokles akcií sociální sítě 
odhaluje, že její zakladatelé měli 
při odhadu jejího tržního potenciálu 
příliš velké oči.

str. 7

Navštívil Kubu, což tamní média 
považují za historický milník. Doma 
ale sklízí kritiku za sbližování 
s diktátorským režimem.  

str. 8

n Čeští olympionici dou-
fají, že díky pozměňova-
címu návrhu nevypadne 
ze zákona o hazardu 
možnost přesměro-
vat část loterijní daně 
na sportovní účely.

Dušan Kütner 

Téměř miliardu korun ze svých 
daní přeposlaly za dva poslední 
roky loterijní a sázkové firmy 
Českému olympijskému výboru 
na sport dětí a mládeže. Sloužily 
jako náplast za část peněz, které 
sport dostával od tehdejší Sazky 
zkrachovalé před pěti lety. Jenže 
možnost odvádět čtvrtinu ze své 
loterijní daně stát ruší. Přesněji 
řečeno tato možnost vypadla 
z návrhu tří zákonů o hazar-
du, které v dubnu čeká třetí, 
závěrečné čtení ve sněmovně. 
Sport mládeže by tak přicházel 
o stovky milionů korun ročně.

„Loterijní prostředky jsou 
velmi důležitým zdrojem finan-
cí pro sport, což je lety ověřená 
praxe také ze zahraničí. Nejvíce 
by byly poškozeny sportovní 
svazy a kluby, které z loterijních 

prostředků mohou kromě jiné-
ho dlouhodobě financovat platy 
trenérů mládeže,“ řekl deníku 
E15 předseda olympijského 
výboru Jiří Kejval.

Pro olympioniky nyní zbývá 
jediná naděje – rozpočtový vý-

bor sněmovny doporučil poslan-
cům v nadcházejícím třetím čte-
ní schválit pozměňovací návrh 
poslance Jana Hamáčka (ČSSD), 
který možnost přesměrovat část 
loterijní daně na sport v zákoně 
zachovává.

Možnost posílat peníze 
rovnou na mládežnický sport 
loni i předloni využilo všech 
jedenáct firem působících 

na trhu, a to v plné výši.  Mi-
nisterstvo financí ale považuje 
toto rozdělování výnosu daně 
za nesystémové, neboť podpora 
určité konkrétní politiky se má 
podle úřadu Andreje Babiše dít 
prostřednictvím zákona o stát-
ním rozpočtu. „Dalším důvodem 
je nesoulad s principy teorie 
finančního práva, podle které by 
daň měla být ze své povahy plat-
bou neúčelovou,“ uvedl Jakub 
Vintrlík z tiskového oddělení 
ministerstva.

Stát podle Vintrlíka připra-
vuje satisfakci. Pro letošní 
rok tak do příslušné kapitoly 
ministerstva školství mládeže 
a tělovýchovy přibylo zhruba 
800 milionů korun. „V dalších 
letech se tato částka zvýší ještě 
výrazněji. Ministerstvo financí 
uvažuje pro rok 2017 s celko-
vými výdaji na podporu sportu 
se šesti miliardami korun,“ 
dodal Vintrlík.

To ale olympijský výbor 
nepřesvědčilo. „Pro sportovní 
prostředí je nepřijatelné měnit 
prostředky za sliby. Na ně jsme 
v minulosti již mnohokrát 
doplatili a výsledkem je velké 
podfinancování sportu,“ míní 
šéf olympioniků. 

sportu mládeže hrozí, 
že přijde o půl miliardy

Ministerstvo 
financí chce v příštím  

roce vyhradit

6
miliard korun na podporu 

sportu. Olympijský  
výbor to ale 

nepřesvědčilo.

(Ne)systém. Možnost posílat peníze rovnou na sport mládeže loni i předloni využilo všech jedenáct firem půso-
bících v hazardu. Podle ministerstva financí je takové rozdělování výnosu daně nesystémové.
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n Po objasnění situace 
kolem farmy ministra 
financí Andrej Babiše 
(ANO) volá Evropský 
parlament i protiko-
rupční iniciativy.

U strategických rozhodnutí 
při čerpání sporné evropské 
dotace pro Farmu Čapí hníz-
do ve výši padesáti milionů 
korun stál „dvorní právník“ 
vicepremiéra Andreje Babiše 
(ANO) Václav Knotek, uvedl 
server HlídacíPes.org. 

Anonymní akcie farmy 
údajně držel Knotek společ-
ně s Gabrielou Knapovou, 
která podle serveru rovněž 
pracuje v právním oddělení 
Babišova holdingu Agrofert. 
Místopředseda vlády a šéf 
ANO tvrdí, že zná jméno 

vlastníka farmy z doby, kdy 
žádala o dotace, nemíní ho 
ale zatím prozradit. Situací 
se mělo včera večer zabývat 

předsednictvo hnutí ANO, 
dnes budou poslanci řešit 
zákon o střetu zájmů a zítra 
se má konat kvůli kauze Čapí 
hnízdo mimořádná schůze 
sněmovny.

Předsedkyně výboru pro 
rozpočtovou kontrolu Evrop-

ského parlamentu Ingeborg 
Grässleová ve svém prohlá-
šení lituje, že se střet zájmů 
v kauze Čapího hnízda neřešil 
už dříve. Za nepřípustné po-
važuje, aby členové vlády jako 
garanti řádného využívání ev-
ropských fondů měli z těchto 
prostředků prospěch a navíc 
mohli ovlivnit způsob jejich 
přidělování a využívání.

Protikorupční organizace 
v otevřeném dopise vyzvaly 
Babiše, aby v souvislosti 
s kauzou Čapí hnízdo objasnil 
i další aktivity, které při vstu-
pu do politiky slíbil potírat. 
Požadují vyjasnit privatizaci 
Unipetrolu, nesrovnalosti 
ve financování volební kam-
paně ANO či okolnosti dotace 
pro slovenský podnik Duslo 
Šaľa, který patří pod Agrofert. 
/čtk/  
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Tripartita chce od OKD 
konsolidační plán 

Moravskoslezská krajská 
tripartita požaduje, aby jí 
společnost OKD do konce 
měsíce předložila konso-
lidační plán. Má se v něm 
jasně vyjádřit k budouc-
nosti a dalšímu směřování 
firmy. O další existenci 
OKD se stále jedná.

Česko finačně podpoří 
země čelící migraci 
Na podporu evropských 
zemí čelících migrační 
vlně Česko letos pošle sto 
milionů korun. Nový pro-
gram ministerstva vnitra 
schválila vláda. Prvních 
dvacet milionů půjde 
na materiální podporu 
řecké a makedonské vlády. 

Počet obyvatel roste 
díky přistěhovalcům
Oproti loňsku přibylo 
v Česku 15,6 tisíce lidí, 
země má 10,55 milionu 
obyvatel. Více lidí loni 
zemřelo, než se narodilo, 
takže za přírůstek může 
především zahraniční 
migrace. /čtk/

Krátce

V Čapím hnízdě přituhuje,  
akcie měli Babišovi právníci 

Adéla Čabanová

Počet pacientů s tuber-
kulózou v Česku klesá, 
ale v Praze kriticky roste. 
Stoupá i počet lidí s těžším 
typem nákazy. Nemocnice 
Na Bulovce, jedno ze dvou 
pražských pracovišť, při-
tom nedávno rušilo lůžka. 

„Snižování počtu lůžek 
v Praze je alarmující,“ míní 
přednostka plicní kliniky 
Thomayerovy nemocnice 
Martina Vašáková. Na její 
klinice funguje 35 lůžek pro 
pacienty s tuberkulózou. 
Někteří zůstávají v nemoc-
nici i přes rok. 

V Praze se loni obje-
vilo 109 nových případů 
tuberkulózy, meziročně 
o dvanáct více. „Stačí, aby 
přibylo několik pacientů, 
a máme velký problém,“ 
říká Vašáková. Léčba 
tuberkulózy je náročná 

medicínsky i organizačně. 
Pacienti mnohdy nejsou 
zdravotně pojištění. Podle 
mluvčího Bulovky Martina 
Šalka se kapacita jednotky 
tuberkulózy snížila „v sou-
vislosti s nedostatkem 
sester“. V případě potřeby 
funguje jedno zbylé lůžko 
a další jedno na infekční 
klinice. Podle Vašákové při-
šlo od konce roku z Bulovky 
do Thomayerovy nemocni-
ce patnáct pacientů s tuber-
kulózou.

Mezi 486 pacienty, kte-
rým lékaři v loňském roce 
našli tuberkulózu, bylo sto 
cizinců. Nehrozí přitom, 
že by situaci zhoršila 
migrační krize. „U mig-
rantů ze Sýrie, Pákistánu 
a podobně je výskyt chorob 
obecně nízký,“ uvedl Pavel 
Zbořil, zástupce ředitele 
Zdravotnického zařízení 
ministerstva vnitra.

Pavilon tuberkulózy 
praská ve švech

daNa dráBoVá zůstane předsedkyní Státního úřadu pro 
jadernou bezpečnost. Vláda schválila návrh na její jmenování. 
Vedení státních úřadů vybírá kabinet znovu kvůli novému slu-
žebnímu zákonu. 

V čele jaderného úřadu

Fo
to

 č
tk

Kauza Čapího hnízda 
se měla řešit dříve, 
míní šéfka výboru 
pro rozpočtovou 
kontrolu Evropského 
parlamentu.

http://zpravy.e15.cz/zahranicni/politika/babisuv-stret-zajmu-se-mel-resit-driv-mini-europoslankyne-1281430
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Železniční spojení z Čížkovic 
do Obrnic a z Dolního Bou-
sova do Kopidlna bude 
provozovat výrob-
ce zabezpečo-
vací techniky 
AŽD Praha. 
Firma bude 
na tratích 
testovat 
nově 
vyvíjené 
zabezpečo-
vací systémy 
a zároveň je 
nabídne potřebám 
železničních dopravců, 
pokud budou mít zájem na 
nich provozovat nepravidel-
né nostalgické jízdy historic-
kými soupravami. Případně 
je bude možné využít pro 
dopravní obslužnost obcí, 

které trať protíná, uvedla 
společnost.

AŽD Praha nabídla státu 
za obě tratě celkem 

jedenáct milionů 
korun a touto 

nabídkou 
zvítězila ve 
výběrových ří-
zeních. Vláda 
včera prodej 

schválila.
Celkem je 

k postupnému 
prodeji vytipova-

ných 21 tratí. Správa 
železniční a dopravní cesty 
už do nich nechce dále in-
vestovat a předpokládá, že 
peníze na jejich opravy bude 
platit nový majitel. Pro pro-
dej tratí je jednou z podmí-
nek obnovení provozu. /čtk/

AŽD Praha získá 
nevyužívané tratě

n Český export do 
Ruska loni klesl 
o 30 procent, nyní ho 
může podpořit obno-
vení práce mezivládní 
česko-ruské komise 
pro hospodářskou 
spolupráci.

Jan Stuchlík

Po více než třech letech 
získají čeští exportéři do 
Ruska opět podporu na nej-
vyšší úrovni. Česko a Rusko 
obnovují činnost mezivládní 
komise pro hospodářskou 
spolupráci. Dnes a zítra 
budou jednat o konkrétních 
exportních příležitostech 
a o další spolupráci minis-
tři průmyslu obou zemí 
a sejdou se i zástupci desítek 
firem. „Mezivládní komise 
mají v prostoru bývalého 
Sovětského svazu pro firmy 
klíčový význam. Rakušané, 
Slováci či Maďaři se s Rusy na 
mezivládní úrovni už sešli,“ 
říká výkonný ředitel Komory 
SNS František Masopust.

Rusko sužuje recese 
a západní ekonomické 
sankce. Poptávka po cizím 

zboží klesla jednak kvůli 
snaze ruské vlády preferovat 
domácí výrobky, jednak kvůli 
propadu kurzu rublu a horší 
dostupnosti úvěrů pro ruské 
firmy. Český export do Ruska 
meziročně klesl o 30 procent 
na 78 miliard korun.

„Pro Česko jsou pořád 
v Rusku atraktivní oblasti 
jako energetika, strojíren-
ství nebo ochrana životního 
prostředí. Rusové mají zájem 
na budování společných 
podniků, do nichž by české 
firmy přinesly vlastní výrobní 
technologii,“ dodává Maso-
pust. Obnovení práce komise 
považuje za návrat k normál-
ním vztahům.

Pro firmy je fungování 
komise důležité i pro případ, 
že v Rusku narazí na pro-
blémy, které lze efektivně 
řešit právě na mezivládní 
úrovni. Podobně její restart 
vítá také exportní pojišťovna 
EGAP. „Potřebujeme s ruskou 
stranou projednat několik 
sporných obchodních přípa-
dů a doufáme, že jednání ko-
mise přispějí k jejich řešení,“ 
vysvětluje mluvčí pojišťovny 
Hana Hikelová. Kvůli potížím 
se splácením bude muset 
EGAP restrukturalizovat 
třicet obchodních případů. 

EGAP loni pojistil český 
export do Ruska za sedm 
miliard korun. Pojištění pro 
firmy zdražilo, protože Rusko 
se posunulo do rizikovější 
čtvrté skupiny zemí. Ruské 
odběratele si nyní EGAP 
i české firmy musí důkladněji 
prověřovat.

Ministerstvo průmyslu 
a obchodu se chce vrátit k dří-
vější praxi, kdy se mezivládní 
komise scházela každý rok. 
„Český export se snažíme od 
začátku uvalení sankcí na 
Rusko udržet, protože tento 
trh je pro české podnikatele 
mimořádně zajímavý a důle-
žitý,“ říká mluvčí úřadu Filip 
Matys.

Česko restartuje 
obchod s Ruskem
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testovAcí DRáhA. Tratě, které získala AŽD Praha, budou 
sloužit k testování nově vyvinutých zabezpečovacích systémů.

RekoRDmAn. Největším projektem, který loni do Ruska pojistila exportní pojišťovna EGAP, je 
zakázka za téměř tři miliardy korun pro českou inženýrskou firmu Chemoproject Nitrogen. Jde o pro-
jektování a modernizaci chemičky na výrobu hnojiva pro ruskou společnost PhosAgro v Čerepovci.

Fo
to

 P
ho

sA
gr

o

Stát  
se chystá prodat 

 celkem 

21
nevyužitých  
železničních  

tratí.

Český vývoz do Ruska  
(v miliardách korun)

Pramen čsú

2015

2014

2013

2012

2011

2010
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n Firma registrova-
ná na ostrově Samoa 
chtěla dostat peníze 
z fotbalové Slavie. 
Nyní bojuje s ame-
rickým developerem 
Prologis o lukrativní 
pozemky u Brna.

 Daniel Novák

Do pře americké developerské 
společnosti Prologis o brněn-
ské parcely umožňující posta-
vit mnohamiliardový realitní 
projekt se angažuje neznámá 
společnost Online Services 
registrovaná na ostrově 
Samoa. Boj se vede o pozemky 

v Syrovicích, za něž Američané 
v roce 2009 zaplatili přes čtvrt 
miliardy korun. Prodejcem 
byla firma Deveplan. Ta však 
mezitím zkrachovala. Online 
Services a další offshorové spo-
lečnosti přihlášené za věřitele 
nyní tvrdí, že transakce mezi 
Deveplanem a Prologisem je 
kvůli právní vadě neplatná. 
A chtějí vrátit parcely do ma-
jetkové podstaty Deveplanu. 
O sporu má v dubnu rozhod-
nout kontroverzní soudce 
Jan Kozák z Krajského soudu 
v Brně. Do konkurzu se již vlo-
žilo i státní zastupitelství.

Se Slavií to nevyšlo
Anonymní Online Services se 
loni objevil už v insolvenčním 

dění kolem fotbalové Slavie. 
Tehdy se do role věřitele 
dostal odkupem pohledávky 
od bývalého ředitele klubu 
Zbyňka Kusého. Po vstupu 
čínského investora a mili-
ardáře Jiřího Šimáněho do 
Slavie vzala Online Services 
insolvenční návrh zpět.

podnikatel v pozadí
V případu Deveplanu 
a Prologisu zastupuje Online 
Services advokát Jiří Holas. 
Ten má blízko k podnikateli 
Pavlu Petrovičovi. Lidové no-
viny loni napsaly, že v Online 
Services tahá za nitky právě 
on – specialista na zakládání 
společností s neznámými 
vlastníky v daňových rájích 

a někdejší spolumajitel zkra-
chovalé kampeličky WPB.

vazba na vytunelovaný trend
Petrovič se podle týdeníku 
Euro dobře zná s Martinem 
Bendou, byznysmenem, který 
se v minulosti objevoval kolem 
vytunelovaných fondů Trend 
a s nimi souvisejícího prodeje 
obchodního domu Kotva. Před 
více než deseti lety byl Benda 
i předním manažerem Kotvy 
jakožto představitel kyperské 
společnosti Forminster. 

Společné zájmy
Právě Forminster ovládal další 
firmy spojené s Bendou. Mimo 
jiné společnost K-T-V finance. 
Na ni přešla část jmění Deve-

na Američany to zkouší 
firma z insolvence se slavií

planu. Stalo se to v roce 2008, 
tedy v době, kdy Deveplan 
prodával pozemky Prologisu.

Benda toho má ovšem 
s Deveplanem společného 
více. Například adresy firem, 
na nichž Deveplan a s Bendou 
spojené firmy sídlily. A to 
v Praze i v Brně. Benda je 
podle Lidových novin i vlast-
níkem vršovického Ďolíčku, 
stadionu fotbalového klubu 
Bohemians, který loni nabídl 
k odkupu magistrátu.

další Starý známý
Nováčkem v Česku není ani 
další z offshorových firem usi-
lujících o cenné parcely Pro-
logisu. Kyperská společnost 
SG Solar Green, dříve Lapursa, 
si po státu nárokovala téměř 
miliardové odškodné kvůli 
vytunelovaným CS Fondům. 

Všichni aktéři kauzy 
pozemků Prologisu mlčí. „Na 
radu advokátů se nebudu 
k ničemu vyjadřovat,“ řekl 
serveru E15.cz Pavel Petrovič. 
Na zaslané dotazy nereagoval 
ani Benda. Mlčí i Prologis.

Městský soud v Praze po šes-
ti letech zrušil konkurz na 
firmu Hotel Axa podnikatele 
Bohumíra Ďurička. „Majetek 
dlužníka je k uspokojení 
věřitelů zcela nedostačující,“ 
odůvodnil verdikt soud. Ďu-
ričko si odpykává 12,5 roku 
vězení za vraždu Václava 
Kočky mladšího.

Firma Hotel Axa provozo-
vala v ulici Na Poříčí v cent-
ru Prahy stejnojmenný hotel. 
Insolvenční návrh podali 
v roce 2009 přímo majitelé 
domu, v němž Ďuričko pod-
nikal. V roce 2007 od nich 
dostal výpověď, jeho firma se 
však neodstěhovala, ale ani 
neplatila nájem.

Pohledávky v insolvenč-
ním řízení pak přihlásila 
řada dalších věřitelů, mezi 
nimi také cestovní kance-
láře. Celkem šlo zhruba 
o 76 milionů korun. Z ma-
jetku Ďuričkovy společnosti 
získali necelý půl milion 
pouze zajištění věřitelé. /dnv/ 
více e15.cz

věřitelé hoteliéra Ďurička 
nedostali skoro nic

uŽívAl A nePlAtil. Firma Hotel Axa podnikatele Ďurička stejnojmenný hotel užívala, ale nájem neplatila.
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jurečka o vepřovém: 
takovou krizi nepamatuji
Ministerstvo zemědělství 
zvažuje další mimořádnou 
podporu pro producenty 
vepřového masa a mléka. Ze 
státního rozpočtu by mohli 
získat až 15 tisíc eur na 
farmu. Loni klesla produk-
ce vepřového masa hlavně 
kvůli levnému dovozu 
o 3,5 procenta. Podle minis-
tra Mariana Jurečky je stav 
u chovatelů prasat krizový.

templářským sklepům 
se hlásí další věřitel
K insolvenčnímu řízení 
s Templářskými sklepy Čej-
kovice se přidala společnost 
KART Holding s údajnou 
pohledávkou 152 tisíc korun 
a žádá, aby soud rozhodl 
o úpadku vinařské firmy a na-
řídil konkurz. Insolvenční 
řízení spustila firma Víno CZ, 
která údajně disponuje 
milionovými pohledávkami. 
Templářské sklepy tvrdí, že 
jde o šikanózní návrhy. 

pasažérů Student 
agency přibývá
Autobusy Student Agency 
a RegioJetu podnikatele 
Radima Jančury loni využilo 

7,25 milionu cestujících, 
o 12,4 procenta více než 
rok předchozí. Nejrychleji 
rostly mezinárodní linky, a to 
o více než 16 procent. České 
vnitrostátní linky rostly o tři 
procenta. Od 4. dubna začnou 
všechny žluté autobusy jezdit 
pod značkou RegioJet. /čtk/

do rockaway   
přichází posila

Internetová a technologická 
skupina Rockaway získala 
posilu do vedení. Stal se jí 
Robert Chmelař, který dělal 
investičního ředitele v Mid 
Europa Partners, největší 
private equity firmě ve 
střední a východní Evropě. 
Chmelař se podílel na desítce 
transakcí v úhrnu za 75 mili-
ard korun. Byly to i obchody 
se společnostmi jako České 
Radiokomunikace, Energy 21, 
T-Mobile nebo Walmark. /dnv/
více e15.cz

Krátce

http://zpravy.e15.cz/byznys/reality-a-stavebnictvi/veritele-zavreneho-hoteliera-duricka-nedostali-skoro-nic-1281545
http://e-svet.e15.cz/it-byznys/prodaval-t-mobile-kupoval-walmark-ted-posili-rockaway-1281471
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n Růstová etapa pro 
cenný kov ani zdaleka 
nemusí končit. 

Zdeněk Pečený

Růst cen zlata, který začal 
na počátku roku, zaskočil 
nejednoho investora. Žlutý 
kov od počátku ledna posílil 
o bezmála dvacet procent 
a podle mnohých analytiků 
je to pouze začátek. Příčinou 
rostoucího zájmu o zlato je 

bezpečnost investice v roz-
kolísaných dobách. 

„Neustálé výkyvy na ak-
ciových a ropných trzích na 
počátku roku 2016 pomohly 
zotavení zlata,“ nabídl vy-
světlení Ole Hansen, hlavní 
komoditní stratég Saxo 
Bank. Růstu cen předcházelo 
delší období stagnace. „Cena 
zlata byla poslední dva a půl 
roku vcelku stabilní a pod 
1100 dolarů za troyskou unci 
se dlouhodobě nedostala. 
K většímu růstu ale chyběla 

investiční poptávka z roz-
vinutých trhů,“ uvedl Trey 
Reik, portfolio manažer 
společnosti Sprott Asset Ma-
nagement. „Obavy investorů 
z negativních úrokových sa-
zeb ale v posledních týdnech 
přinesly přímo explozi tako-
vé poptávky,“ dodal Reik. 

Také analytici banky JP 
Morgan chovají značnou 
důvěru ve zlato. Investoři by 
podle nich měli raději vsadit 
na zlato než na akciové trhy. 
Šéf kvantitativního a derivá-

tového výzkumu v JP Morgan 
Marko Kolanic řekl, že aktu-
ální růst na akciových trzích 
je spíše technické povahy 
a nebude mít dlouhého tr-
vání. Akciové trhy přitom již 
téměř vymazaly ztráty, které 
utrpěly na počátku ledna. 
„Opatrnější výhled americké 
centrální banky by mohl 
zvýšit tlak na dolar, a tím pá-
dem pomůže posílení zlata,“ 
uvedl Kolanic. Podobně může 
zapůsobit rozjetý boj o Bílý 
dům. „Hrozba, že se Donald 

Trump stane prezidentem, 
může rovněž škodit dolaru,“ 
říká Kolanic. 

Podle analytiků banky 
HSBC by zlato mohlo dál růst 
a dostat se na 1300 dolarů za 
unci, včera se obchodovalo 
okolo 1245 dolarů. „Inves-
toři si všímají, že politika 
centrálních bank je stále 
méně efektivní a tato situace 
potrvá po zbytek roku, což 
poskytne zlatu a na něj navá-
zaným akciím další růstový 
potenciál,“ uvedl Reik.

Zlato letos podražilo o pětinu 

Země Množství Kurz

Austrálie 1 18,243

Čína 1 3,703

Dánsko 1 3,626

EMU 1 27,030

Chorvatsko 1 3,594

Japonsko 100 21,463

Kanada 1 18,374

Maďarsko 100 8,709

Norsko 1 2,863

Polsko 1 6,348

Rusko 100 35,223

Švédsko 1 2,920

Švýcarsko 1 24,753

Turecko 1 8,361

USA 1 23,980

Velká Británie 1 34,520

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 21. 3. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 59,30 1,45

ČEZ 413,00 -1,20

Erste Bank 671,00 -3,69

Fortuna 84,05 -2,27

Kofola 450,00 -1,92

KB 5455,00 0,93

NWR 0,16 0,00

O2 CR 252,10 -0,75

Pegas 772,00 2,78

Philip Mor. ČR 12 926,00 -1,55

PLG 209,00 0,00

TMR 630,00 0,00

Unipetrol 178,50 2,59

VIG 510,50 0,49

Celkový objem (v tisících korun) 935 121,09

Akcie na pražské burze 21. 3. 2016 

Americká společnost IHS, 
která poskytuje informa-
ce a analýzy podnikové 
sféře, se dohodla na spojení 
s londýnským dodavatelem 
finančních informací a slu-
žeb Markit v transakci za 
zhruba 5,9 miliardy dolarů. 

Akcionáři IHS budou 
mít po spojení 57 procent 
sloučené společnosti IHS 
Markit, jejíž tržní hodnota 
se bude pohybovat kolem 
13 miliard dolarů. Zbytek 
firmy budou vlastnit akcio-
náři Markit.

Tržby IHS dosahují téměř 
dvou miliard dolarů ročně. 

Společnost v posledním 
desetiletí koupila hned ně-
kolik analytických firem.

Markit má tržby kolem 
1,5 miliardy dolarů. Posky-
tuje vlastní data, zejména 
pravidelné průzkumy 
u firemních nákupních 
manažerů, a nabízí institu-
cionálním investorům řadu 
finančních služeb.

Spojení musí schválit 
vedení obou firem, transak-
ce by měla být dokončena 
ve druhé polovině roku. 
Spojená společnost by měla 
do roku 2019 ušetřit 125 mi-
lionů dolarů ročně. /čtk/

analytické firmy 
ihs a markit se spojí

Vývoj ceny zlata  
(dolar/troyská unce)

Pramen reuters
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indii navZdory. Ceny 
zlata rostly i v únoru, přes-
tože tradiční velkoodběra-
tel světového zlata, Indie, 
v daném měsíci nakoupil 
nejmenší objem za dva 
roky. Na snímku je nabídka 
bombajského klenotnictví.Fo
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Hotelové společnosti Mar-
riott International se na 
druhý pokus zřejmě podaří 
koupit řetězec Starwood 
Hotels and Resorts World-
wide a vytvořit největší 
hotelovou společnost světa. 
Firma sdělila, že díky zlep-
šení své nabídky překonala 
čínského konkurenta 
Anbang Insurance 
Group a vedení 
Starwoodu 
přijalo její 
nový návrh 
na převzetí 
v hodnotě 
13,6 miliardy 
dolarů.

Starwood 
přitom ještě 
v pátek akcepto-
val nabídku Anbang 
a jejích finančních partnerů 
za 13,2 miliardy dolarů. 
Anbang, která vstoupila 
do amerických hotelových 
realit přede dvěma lety 
nákupem new- 
yorského hotelu Waldorf 
Astoria, svým návrhem 
z minulého týdne smetla ze 
stolu loňskou dohodu, v níž 

se Marriott domluvil na 
koupi Starwood Hotels za 
12,2 miliardy dolarů. Star-
wood v pátek uvedl, že tuto 
dohodu s Marriottem ruší.

Spojením Marriottu 
a Starwoodu má vzniknout 
největší hotelový řetězec na 
světě s více než 5500 hotely 

ve více než 100 zemích 
světa včetně České 

republiky. Mar-
riott odhadl, 

že během 
dvou let od 
dokončení 
transakce 
může dosáh-

nout ročních 
úspor  

250 milionů 
dolarů.

Akcie společnos-
ti Starwood po zprávě 
získaly tři procenta. Akcie 
Marriottu před oficiálním 
otevřením amerických 
burzovních trhů ztrácely 
asi 1,5 procenta. Starwood 
provozuje 1270 ubytovacích 
zařízení ve 100 zemích, 
zejména značek Sheraton 
a Westin. /čtk/

n Mikroblogovací síť 
nenaplnila očekávání 
investorů, chybí nové 
atraktivní služby.

Jaroslav Bukovský

Čtyřicet centů z každého 
dolaru zatím prodělali inves-
toři, kterým se na podzim 
roku 2013 podařilo upsat 
akcie mikroblogovací sítě 
Twitter. Drahá vstupenka 
do světa „tvítů“ se zároveň 
stala nepovedeným dárkem 
burziánům ke kulatinám fir-
my, která na počátku týdne 
oslavila rovnou dekádu své 
existence. 

Odborníci se shodují, že 
síť prozatím nenaplnila 
obchodní ambice svých za-
kladatelů. „Twitteru se příliš 
nedaří dostatečně peněžně 
vytěžit svou uživatelskou 
základnu, která navíc roste 
pomaleji, než se čekalo. 
V současnosti má z investor-
ského hlediska větší smysl 
sázet na scénář potenciální 
akvizice než provozní výkon-
nosti společnosti. Celkově 
se jedná o velmi rizikovou 

akcionáři twitteru přišli 
skoro o polovinu investic
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Na částku

13,6 
miliardy

dolarů zvýšil Marriott  
nabídku za řetězec 

Starwood.

Developer P3 koupil pozemky v Bavorsku 
V Praze sídlící společnost P3, která staví a provozuje skla-
dy v Evropě, pokračuje v akvizičním tažení. Firma v lednu 
koupila pozemky v Bavorsku, na nichž vznikne logistický 
areál o 55 tisících metrech čtverečních.  více e15.cz

Bývalí drobní akcionáři CETIN zažalovali PPF 

Téměř 400 bývalých drobných akcionářů firmy CETIN 
podalo žalobu, kterou se dožadují od PPF doplatku  
238 milionů korun za akcie, které museli nabídnout v rám-
ci vytěsnění. Dohromady reprezentují asi jedno procento 
základního kapitálu CETIN. PPF v lednu vyplatila menši-
novým vlastníkům 172,4 koruny za jednu akcii.  více e15.cz

Ukrajinský HDP klesl o 9,9 procenta 

Ukrajinská ekonomika loni klesla o 9,9 procenta. Tempo 
poklesu se sice zrychlilo, bylo však nižší než očekávaných 
10,5 procenta. V roce 2014 HDP země klesl o 6,6 procenta.

Volkswagen prodal podíl v LeasePlan 

Koncern Volkswagen a nizozemská skupina Fleet Invest-
ments dokončily prodej společnosti LeasePlan. Firmu, 
která je největším pronajímatelem aut na světě, koupila 
skupina investorů za 3,7 miliardy eur. Volkswagen vlastnil 
v LeasePlan podíl 50 procent. Z celkové prodejní ceny ale 
díky účetním faktorům získal 2,2 miliardy eur. /dnv, čtk/

Krátce

marriott nabídl víc 
za hotely starwood

Vývoj akcií Twitteru od 
vstupu na burzu (dolar/akcie)

Pramen reuters
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investici. Firma ale stále 
má známé jméno a z toho 
vyplývá i atraktivita jejích 
akcií,“ neláme nad burzov-
ním příběhem Twitteru hůl 
analytik České spořitelny 
Martin Krajhanzl. 

Twitter vstupoval na 
burzu s hodnotou bezmála 
19 miliard dolarů, aktuálně 
však investoři oceňují síť 
na sumu jen kolem 11,5 mi-
liardy. Deset let od založení 
firmy se její akcie obchodují 
po 16 dolarech za kus, v ob-
dobí největší burzovní slávy 
Twitteru na počátku roku 

2014 se akcie obchodovala 
za takřka sedmdesát dolarů, 
což společnost oceňovalo na 
padesát miliard dolarů.

I tak tržby Twitteru strmě 
rostou. Síť jen v posledním 
čtvrtletí loňského roku 
utržila přes 700 milionů 
dolarů, tedy o polovinu více 
než v předchozím kvartálu. 
Začátek letošního roku se 
ale podle únorového výhledu 
firmy samotné ponese v tem-
pu o poznání pomalejším, 
pro první čtvrtletí očekává 
Twitter tržbu 603 milionů 
dolarů. Odhad manažerů 
zároveň zklamal očekávání 
trhu, který mířil takřka o pět 
procent výše. 

„Twitter na rozdíl od 
Facebooku a Instagramu ne-
reportoval v závěru loňského 
roku žádný nárůst aktivních 
uživatelů a síti chybí pod-
statnější inovace,“ uvádí ne-
závislý akciový analytik Petr 
Hlinomaz. Akcie Twitteru 
se obchodují za 30násobek 
očekávaného letošního zis-
ku, což je asi o polovinu více 
než v případě sektorového 
průměru na trhu Nasdaq. 
 náZory str. 12 

velká očekávání. Vstup mladé společnosti na burzu v listopadu 2013 vzbudil naděje investorů. 
O úspěšném akciovém příběhu se ale zatím hovořit nedá. 
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n Barack Obama je 
za snahu o sbližování 
s Havanou chválen 
i odsuzován.

Marian Hronek

Americký prezident Barack 
Obama se včera v rámci 
své třídenní návštěvy Kuby 
setkal se svým protějškem 

Raúlem Castrem. Tato ještě 
před pár lety nepředstavi-
telná událost symbolizuje 
konec desítky let trvajícího 
nepřátelství mezi oběma 
zeměmi a snahu o obnovení 
diplomatických i obchod-
ních vztahů. „Je úžasné tu 
být,“ prohlásil Obama, který 
je po 88 letech prvním pre-
zidentem USA, jenž na Kubu 
zavítal.

Svůj včerejší program 
zahájil šéf Bílého domu na 
Náměstí revoluce, kde svého 
času Fidel Castro plamenný-
mi projevy brojil proti ame-
rickému imperialismu. Tento 
bezmála devadesátiletý revo-
lucionář také žádné setkání 
s Obamou nechystá. „Nedůvě-
řuji politice Spojených států 
a nikdy jsem s nimi neztratil 
ani slovo,“ vzkázal svému 

Prezident USa přiletěl na Kubu 

Návštěva amerického prezidenta Baracka Obamy na Kubě se stane 
historickou, pokud jeho slova podpoří právo kubánského lidu na 
účast v procesu vedoucímu ke změnám. Řekla to v Miami hlavní 
představitelka Křesťanského hnutí za osvobození a kubánská 
disidentka Rosa María Payáová. Dcera kubánského disidenta 
Oswalda Payá dlouhodobě vystupuje proti Obamově politice vůči 
Kubě. „Jednak se musí skoncovat s beztrestností kubánské vlády 
s ohledem na to, jak porušuje lidská práva svého lidu, a jednak 
Kubánci musejí znovu dostat právo v plebiscitu sami rozhodnout 
o své budoucnosti,“ uvedla Payáová. /čtk/

zda byla Obamova návštěva 
historickou, ukáže až čas

mOKré Uvítání. Už tak diplomaticky a logisticky obtížnou návštěvu Kuby zkomplikovala americké-
mu prezidentovi Baracku Obamovi hned po příletu do Havany vydatná průtrž mračen.
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lidu i pro světové agentury ve 
svém prohlášení.

Jeho bratr a současný 
kubánský prezident je sice 
vůči USA podstatně vstříc-
nější, ale přesto mezi ním 
a Obamou existuje řada hlu-
bokých názorových neshod. 
Zatímco kubánská hlava 
státu usiluje především 
o zrušení ekonomických 
sankcí, Obama na Kubánce 
tlačí kvůli demokratickým 
reformám. Podle informací 
od členů Obamova týmu pre-
zident vyzval Raúla Castra, 
aby zanechal pronásledo-
vání politických oponentů 
a povzbudil jej k dalším 
hospodářským reformám 
či zpřístupnění internetu 
obyčejným Kubáncům.

Návštěva americké delega-
ce, čítající zhruba tisíc osob, 
je latinskoamerickými médii 

popisována jako vítaný his-
torický milník. „Fidel Castro 
se zapíše do historie jako 
ten, kdo bojoval proti USA 
a bránil revoluci. Raúl Cast-
ro bude znám jako ten, kdo 
uzavřel mír,“ píše mexický 
deník El Universal.

Ve Spojených státech je 
však Obamova cesta terčem 
kritiky, především pak z řad 
republikánů. Prezidentský 
kandidát Ted Cruz napří-
klad prohlásil, že sbližování 
s kubánským režimem 
odporuje letité strategii, jak 
přistupovat k diktátorským 
režimům. „Je velmi smut-
né a škodlivé jak pro naši 
budoucnost, tak budoucnost 
Kuby, že se Obama rozhodl 
svojí přítomností na ostrově 
legitimizovat tento auto-
ritářský a zkorumpovaný 
režim,“ míní Cruz.

KLDR odpálila další střely k břehům poloostrova 

Severní Korea včera odpálila pět střel krátkého doletu, 
které uletěly asi 200 kilometrů a dopadly do vod východně 
od břehu Korejského poloostrova. Střely byly odpáleny 
mezi 15.00 a 16.00 místního času z města Hamhung. Už 
minulý týden KLDR odpálila raketu středního doletu, 
která také dopadla do moře východně od poloostrova.

Muž se vyhodil do povětří v pekárně exministra

Dosud neznámý muž se včera vyhodil do povětří v běle-
hradské pekárně. Nikdo další nebyl ani zraněn. Asi padesá-
tiletý sebevrah vstoupil do pekárny, vybídl přítomné, aby 
podnik opustili, pak si lehl na granát, který odjistil. Pekárna 
patří bývalému ministrovi kultury Bratislavu Petkovičovi, 
který býval i poradcem prezidenta Tomislava Nikoliče. 

Italové v ulicích měst připomněli oběti mafie

Přes 350 tisíc lidí po celé Itálii protestovalo proti mafii 
a připomnělo její oběti. Akci zorganizovaly skupiny občan-
ské společnosti Libera, jež se boji proti organizovanému 
zločinu věnuje dlouhodobě. Centrem dění byla demonstra-
ce v sicilské Messině, kam přišlo na 20 tisíc lidí. /čtk/

Krátce

n Má-li Řecko třídit 
běžence mířící do 
Evropy, je třeba mu 
pomoci, míní země EU 
a podle toho i jednají.

Už dvacet členských zemí 
EU nabídlo své experty 
k plnění páteční unijní 
dohody s Ankarou o vracení 
migrantů z řeckých ostrovů 
do Turecka. Mluvčí Evropské 
komise Margaritis Schinas 
mezi zeměmi jmenoval také 
Českou republiku. Státy tak 
podle mluvčího reagovaly na 
sobotní žádost unijní agen-
tury Frontex a Evropského 
podpůrného azylového úřa-

du (EASO). „Týká se to hlav-
ně expertů na problematiku 
azylu, návratové politiky, 
readmise a policejních dů-
stojníků,“ vypočetl Schinas 
s tím, že ochotu přispět dalo 
najevo i osm zbývajících 
zemí unie.

Na základě dohody mají 
být Ankaře vráceni v zásadě 
všichni migranti, kteří dorazí 
na řecké ostrovy v Egejském 
moři. Za každého syrského 
občana mezi nimi slíbila EU 
na své území přesídlit jiného 
syrského uprchlíka z Turecka 
s právem na mezinárodní 
ochranu.

Nová pravidla platí od 
nedělního rána a mají být jas-

ným vzkazem migrantům, že 
náročná a nebezpečná cesta 
přes Egejské moře se nevy-
plácí. Přesto od neděle na 
ostrovy dorazilo 1662 osob.

Řekové podle dohody také 
musejí u nově příchozích 
každou podanou žádost 
o azyl posoudit individuálně. 
Unijní právní experti ale 
tvrdí, že prakticky všechny 
bude možné – poté, co Řecko 
a Turecko rychle upraví své 
právní systémy – vracet zpět. 
Do té doby nebude o žádos-
tech rozhodováno, uvedl 
dnes mluvčí komise. Jako 
datum, kdy by tento proces 
mohl začít, se nejčastěji stále 
uvádí 4. duben. /čtk/

země EU nabízejí Řecku 
pomoc s přívalem běženců
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n V Drážďanech se po 
týdnu podařilo osvo-
bodit českou nákladní 
loď Albis, která uvízla 
u Albertova mostu. 

Dva české pásové vyproš-
ťovače a remorkér Beskydy 
se musely vypravit do saské 
metropole, aby uvolnily 
plavidlo, jež na celý týden za-
blokovalo dopravu po Labi. 
Operace, kterou na drážďan-
ském mostě a z nábřeží sle-
dovaly stovky lidí, nakonec 
trvala jen chvilku.

Včera dvě minuty před 
polednem vydal remorkér 

troubením pokyn k napnutí 
tažných lan. Vyprošťovače 
pak s jeho pomocí hladce na-
točily příď lodě proti proudu 
a tím směrem byl Albis od 
mostu i odtažen. Podle první 
kontroly je plavidlo v pořád-
ku, má jen drobné poškození 
nad hladinou ponoru, které 
ale plavbě nebrání. Pokud 
ani testy motoru neukážou 
žádný problém, loď se vydá 
do České republiky. Po kon-
trole koryta Labe byla říční 
cesta znovu otevřena.

Česká loď v době neho-
dy převážela 800 tun soli, 
náklad se před záchranou 
musel vyložit. Vykládku 

komplikovaly problémy se 
sacím bagrem, neboť kvůli 
vlhku sůl hrudkovatěla 
a zařízení ucpala.

Lukáš Hradský, 
spolumajitel 
společnosti 
Evropská 
vodní doprava 
(EVD), sdělil, 
že jejich loď 
má povolení 
pro plavbu na 
nejbližší loděnici. 
„Pojedeme do Děčí-
na, kde loď vytáhneme 
na sucho, provedeme revizi 
motoru a převodovky a zjistí-
me, jaký je její technický stav,“ 

uvedl Hradský. Teprve poté 
bude EVD řešit náklady na ce-

lou akci. Nejdražší bude 
podle Hradského 

pomoc němec-
kých hasičů. 

„Odhaduji vše 
na milion až 
dva miliony 
korun,“ řekl.

Albis uvízl 
v Drážďanech 

minulé pondělí. 
Podle tamního 

plavebního úřadu 
najel na mělčinu a silný 

říční proud jej strhl ke stra-
ně. „Nemáme ještě konečný 
protokol, ale zatím platí, že 

příčinou je problém na hlav-
ním motoru,“ řekl Hradský.

Albis není podle drážďan-
ského dopravního muzea 
první lodí, jež u Albertova 
mostu uvízla. Z archivu je pa-
trné, že v letech 1916 a 1937 se 
udály stejné havárie. V březnu 
1916 se člun s nákladem uhlí 
po bočním nárazu do pilířů 
prolomil, což vedlo ke zkáze 
plavidla. Loni v prosinci zablo-
kovala dopravu na Labi v Dráž-
ďanech nákladní loď ČSPL, jež 
uvázla na mělčině u Marián-
ského mostu. Vyprostit se ji 
podařilo až pomocí vodní vlny, 
kterou z Čech poslalo Povodí 
Labe. /čtk/

albis už přestal blokovat dopravu na Labi

jEn Pár minUt. Přes devět metrů široká loď spočinula pod drážďanským mostem na celý týden, vyprošťovací akce pak trvala jen několik minut. Pro saskou metropoli 
bylo uvíznutí českého plavidla opravdovým zážitkem. K Albertovu mostu se každý den přicházelo k podívat několik stovek lidí, a to včetně celých školních tříd. 
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n Ruský soud s ukra-
jinskou pilotkou 
Nadijou Savčenkovou 
je ve finále. Rozsudek 
je očekáván dnes.

Nadija Savčenková „spá-
chala jako členka skupiny 
osob vraždu podle předem 
domluveného plánu z důvodů 
nenávisti a záště k rusky ho-
vořícím lidem“. To mimo jiné  
zaznělo včera z úst soudce 
Leonida Stěpaněnka u soudu 
v ruském Doněcku při hrani-
cích s Ukrajinou. Zdůvodňo-
vání rozsudku začalo.

Soudce připomněl obvině-
ní, jež proti Savčenkové (na 
snímku s obhájcem Nikola-
jem Polozovem) vznesla obža-

loba: nezákonné překročení 
ruských hranic a vražda dvou 
ruských novinářů. Ti byli za-
biti v létě 2014 při ostřelování 
na východě Ukrajiny. Obžalo-
ba pro čtyřiatřicetiletou ženu 
žádá 23 let vězení.

Savčenková, která trvá na 
své nevině, při Stěpaněnkově 
čtení zůstala na lavici obža-
lovaných sedět, ač by při čte-
ní rozsudku měla stát. Pak 
se v kleci procházela a přes 
mříže mluvila s obhájcem.

O nečekané rozuzlení  
prvního rozhodujícího dne 
se postaral sám soudce Stě-
paněnko, když čtení přerušil 
s tím, že pokračovat bude až 
dnes ráno. Zmatek v řadách 
zpravodajů, kteří už refe-
rovali o pilotčině vině, pak 
dokonal její obhájce oznáme-
ním, že soudce se ve své řeči 
k otázce viny jeho mandant-
ky vůbec nevyjádřil.

Soud v ruském městečku 
provázejí mimořádně přísná 
bezpečnostní opatření. Pří-
stupy do ohrazené soudní bu-
dovy střeží policie, speciální 
jednotky a kozáci. Z diploma-
tů 13 zemí (včetně Ukrajiny), 
kteří na vynesení rozsudku 
přijeli, nebyl do soudní síně 
nikdo vpuštěn. /čtk, hý/

verdikt nad pilotkou zatím nepadl 
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rusko chce 
dohlížet na 
příměří v Sýrii

Rusko navrhlo USA uspo-
řádání krizového jednání, 
na kterém by se řešil  
dohled nad dodržováním 
příměří v Sýrii. „Nepřijde-
-li z Washingtonu žádná 
reakce, je Moskva připra-
vena klid zbraní kont-
rolovat sama, případně 
jednostranně jednat,“ řekl 
ruský generál Sergej Rud-
skoj. Moskva tak nepřímo 
obvinila USA z váhavosti 
nad jejím návrhem z mi-
nulého týdne monitorovat 
příměří společně. Záhy se 
jí odpovědi dostalo. USA 
včera výzvu Ruska odmítly 
s tím, že dodržování pří-
měří již monitorují. /čtk/ 

Česká 
loď v době 

nehody převážela

800 tun
soli, které se musely 
před záchrannými 

pracemi vyložit.



U vysokorychlostní 
železnice se před lety 
zaspalo
n Správa železniční dopravní cesty 
má za sebou hektický rok. Do tratí loni 
investovala více než 50 miliard korun 
a generální ředitel Pavel Surý  
je přesvědčen, že je to na železniční síti 
znát. Napříště by se ale raději honbě 
na evropské dotace na poslední chvíli 
vyhnul a čerpal peníze v jednotlivých 
letech rovnoměrněji. „Neměli bychom 
znovu zaváhat, jako se to stalo v roce 
2010,“ říká Surý. 

Jan Šindelář

 Loni jste prostavěli 
rekordní částku. Jste spoko-
jen s výsledkem?
Jsem spokojen, neboť vyčer-
pat přidělené peníze byl loni 
náš hlavní úkol. A myslím, 
že výsledek částce odpovídá. 
Dostali jsme navíc i peníze, 
které byly původně určeny 
na silnice. Kromě debaklu na 
úseku Hanušovice–Jeseník, 
kde selhal vybraný zhotovi-
tel (sdružení firem Klement 
a A-Híd – pozn. aut.), byla 
odvedena práce ve vysoké 
kvalitě. 

 Cestující ale zhusta la-
mentovali nad nevídaným 
množstvím výluk.
Ano, stavební činnost výraz-
ně narušila dopravu. I proto 
bych si napříště přál, aby 
nám peníze byly přidělovány 
rovnoměrněji v průběhu 
dotačního období a nikoli 
až na jeho konci. Neměli by-
chom znovu zaváhat, jako se 
to stalo v roce 2010 (ministr 
dopravy Vít Bárta v rámci 
„vyhladovění“ stavebních 
firem některé stavby zastavil 
– pozn. aut.).

 Byly ty prostředky in-
vestovány smysluplně? Čas-

to se objevuje kritika, že se 
lijí peníze do lokálek, aniž 
by byly hotové hlavní trati, 
nebo že rychlost zůstává po 
opravě stejná. 
Naše investice vyplývají 
mimo jiné z častých diskuzí 
se zástupci krajů a jejich 
dopravních koordináto-
rů. Takové diskuze tady 
v minulosti nebyly. Priori-
tám krajů přizpůsobujeme 
modernizace. A mě těší, 
že opravujeme i tratě, kde 
nikdy nebudou jezdit vlaky 
EuroCity, ale budou tam 
jezdit třeba regionální vlaky 
rychlostí až 160 kilometrů 
v hodině. Vlaky na to máme. 
Tak by měla vypadat třeba 
trať z Hradce Králové do 
Pardubic, připravuje se takto 
trať Olomouc–Uničov–Šum-
perk a další.

 Jsme na tom 
možná nejlépe ve 
střední a východní 
Evropě. Ovšem 
ve srovnání 
s Německem máme 
v regionech mezery.
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už někdy před dvaceti či 
pětadvaceti lety. Mohli jsme 
například stavět koridory na 
vyšší rychlost nebo dokonce 
stavět tratě v nové stopě, což 
je cesta, kterou šly vyspělé 
země kolem nás. 

 A nebylo možné za 
pochodu ty projekty změnit 
a stavět koridory alespoň 
na dvě stě?
Ono ještě ani dnes není roz-
hodnuto, jestli půjdeme ces-
tou výstavby vysokorych-
lostních tratí na rychlost  
300 až 350 kilometrů v hodi-
ně, nebo skončíme u dvou-
stovky. Ano, existují úvahy, 
jestli by na některých příz-
nivých úsecích nebylo mož-
no zvýšit rychlost na dvě 
stě. Já přitom krčím rameny, 
protože takový krok by si 
vyžádal nemalé investice. 
Vím, že třeba Břeclav–Brno 
je jednou z našich nejlep-
ších tratí, kde by ty náklady 
nebyly tak vysoké. Ale je to 
pouhých 59 kilometrů, tedy 
tou dvoustovkou by jel vlak 
s bídou padesát kilomet-
rů. Náklady potom nemají 
opodstatnění. 

 Jak by to bylo konkrét-
ně?
Dnes to vlak ujede za 28 
minut. Ušetřili bychom šest 
minut za cenu miliardy 
korun. Odborná veřejnost 
je proto trochu rozpolcena. 
Jsou dvě možnosti. Jestliže 
začneme stavět vysoko-
rychlostní tratě na 350 ki-
lometrů v hodině, pak na 
dnešních tratích zůstaňme 

u 160 kilometrů. Pokud se 
pro vysokou rychlost neroz-
hodneme, pak bychom měli 
začít modernizovat alespoň 
pro 200 kilometrů v hodině. 

  Pro co jste vy?
Byť jsme malá země, tak 
bych byl pro výstavbu vyso-
korychlostních tratí. A volil 
bych spíše německý model, 
kde mezery mezi rychlovlaky 
využívají i pomalejší spoje. 
Tím by se uvolnila kapacita 
na stávajících koridorech 
pro nákladní a příměstské 
vlaky. Větším využitím vyso-
korychlostních tratí by nám 
určitě lépe vyšla i ekonomika 
těchto staveb. Druhý model 
je francouzský, kde jsou vy-
sokorychlostní tratě určeny 
výhradně nejrychlejším 
soupravám. 

 Strategické dokumenty 
hovoří o tom, že první vy-
sokorychlostní trať povede 
z Prahy do Lovosic a bude 
hotová do roku 2030.
My už dnes víme, že se to 
pravděpodobně nestihne. 

 Proč?
Z laického pohledu je rok 
2030 velmi daleko, ale pro 
nás je za rohem. Jen kori-
dorová trať se připravuje 
nejméně pět až sedm let. 
Tak ten čas letí. A pokud to 
prodlužují žabomyší války 
mezi soupeřícími firmami 
či ekologické iniciativy, pak 
máme jen málo možností 
věci urychlit. 

spočítali na prstech. I v Ně-
mecku přitom stále vidíme 
mechanická návěstidla, 
drátovody a mechanické 
závory. Ale nepopírám, že 
přes mamutí investice v po-
slední době stále doháníme 
skluz z doby, kdy se tolik 
neinvestovalo.

 To myslíte socialismus?
Také, ale především období 
do konce devadesátých let. 

 Právě v polovině deva-
desátých let se rozhodlo, že 
se nepůjde cestou výstav-
by nových tratí, nýbrž se 
zrekonstruují koridory 
v původních trasách. Da-
tum jejich dokončení se ale 
stále odsouvá. Kdy budou 
hotovy?
Na prvním koridoru nám 
zbývá úsek Ústí nad Orlicí 
– Choceň, který nás trápí 
velmi dlouho, a zvažuje-
me i tunelové varianty. Na 
druhém koridoru je to 
Dluhonická spojka, kde 
začneme pracovat letos. Na 
třetím koridoru je nedo-
končený poddolovaný úsek 
Český Těšín – Dětmarovice, 
který musíme mimo jiné 
řešit s báňským úřadem. 
A na čtvrtém máme některé 
úseky ohroženy problémy 
s dokumenty EIA. To je 
především úsek Votice–Su-
doměřice a Doubí–Soběslav 
a některé úseky na jih od 
Veselí nad Lužnicí. 

 Velkou stavbou má být 
především úsek Sudoměři-
ce–Votice. Začnete s ní ještě 
letos?
To určitě ne. Reálně tu hrozí, 
že budeme muset dělat 
novou dokumentaci EIA. Na 
to bychom potřebovali při 
notné dávce optimismu rok 
až dva, pesimistický odhad 
je ještě mnohem delší. Mů-
žeme jen doufat, že zvítězí 
zdravý rozum a nestaneme 
se rukojmími některých 
radikálních skupin.

 To nezní moc nadějně. 
Ještě horší je to ale zřejmě 
s úsekem čtvrtého koridoru 
Ševětín–Budějovice, kde 
mají vzniknout dva nejdelší 
tunelu v Česku. Jak to s těmi 
plány vypadá?
Tam je rovněž příprava ohro-
žena starou dokumentací 
EIA. Zároveň nyní děláme 
studii, která má prokázat 
ekonomickou oprávněnost 
té stavby. Dobrou zprávou 
je, že máme novou metodiku 
výpočtů k novému operač-
nímu programu, která dává 

 V kontrastu s tím se 
ale poukazuje na mnohem 
významnější trať z Hradce 
Králové do Chocně, kde 
má zůstat i po opravě 
rychlost 120 kilometrů 
v hodině. 
Já si myslím, že je to rychlost 
dostatečná, neboť Králové-
hradecký kraj tam nepočítá 
s nějakými rychlými vlaky. 
Má to být hlavně odklonová 
trať pro nákladní dopravu, 
která už se nevejde na první 
koridor. Nákladním vlakům 
tato rychlost stačí. Ale vý-
hledově je tam připravovaná 
investice, jejímž výsledkem 
bude rychlost 160 kilometrů 
v hodině. 

 Nemá smysl rozebírat 
každý projekt zvlášť, ale 
zaujal i případ lokálky 
Mělník–Mšeno, kde jste vel-
koryse investovali stovky 
milionů, aby rychlost zůsta-
la na původních padesáti 
kilometrech v hodině. 
Tam to bohužel chybou 
lidského činitele došlo tak 
daleko, že trať musela být 
úplně vyloučena z provozu. 
Museli jsme proto rozhod-
nout, zda ji vůbec obnovit, 
či nikoli. Na popud starostů, 
kraje a mikroregionu jsme 
se rozhodli pro opravu s tím, 
že rychlost zvýšena nebude. 
Já myslím, že místní jsou 
nakonec spokojeni. Otáz-
ka totiž nezněla, zda tam 
vlak pojede padesát nebo 
šedesát, ale zda tam pojede 
vůbec. Těsně před zavřením 
tam totiž byla v některých 
úsecích rychlost snížena na 
pouhých deset kilometrů 
v hodině. 

 Do jaké míry jste 
spokojen se stavem české 
železniční sítě?
Spokojenost je vždy relativ-
ní. Mám možnost porov-
návat s okolními zeměmi 
a myslím si, že z hlediska 
samotné kolejařiny, nemlu-
vím o nádražích nebo vla-
cích, jsme na tom skutečně 
dobře. Možná nejlépe ve 
střední a východní Evropě. 
Ovšem ve srovnání s Ně-
meckem máme třeba u re-
gionální železnice mezery. 
Rozvoj naší sítě je stále běh 
na dlouhou trať a v žádném 
případě nemůžeme říci, 
že jsme s celkovou moder-
nizací ve finále. Ale velmi 
výrazně jsme pokročili 
v dálkovém řízení tratí a za-
bezpečení stanic. Ty, které 
ještě mají zabezpečovací 
zařízení z první poloviny 
dvacátého století, bychom 

www.e15.cz | 11 |

Na Dopravní 
fakultě Jana 
Pernera 
Univerzity 
Pardubice 
vystudoval 
management, marketing 
a logistiku. U tehdejších 
ČSD začínal jako výpravčí 
na trati Veselí nad Moravou 
– Vlárský průsmyk. Po 
následném působení na 
brněnském hlavním nádraží 
se u Českých drah stal v roce 
1999 náměstkem ředitele 
Obchodně provozního 
ředitelství Brno. Od roku 
2005 působil jako ředitel 
Regionálního centra provozu. 
Od roku 2012 zastával funkci 
ředitele Oblastního ředitelství 
Brno u SŽDC. Od června 2014 
působí ve funkci generálního 
ředitele SŽDC.

Pavel 
Surý (57)

tomuto projektu naději. 
V podstatě jsou v tomto 
úseku dvě možnosti: tunely, 
nebo zachování stávajícího 
stavu. Druhou možnost si 
vůbec nedovedu představit. 
Z Prahy bychom měli nejmo-
dernější trať a na jejím konci 
pak starou pomalou klikatou 
jednokolejnou trať. 

 Zamluvili jsme ale ten 
termín. Kdy budou korido-
ry hotové?
Teď se mluví o dokončení 
čtvrtého koridoru až v roce 
2021. Takže optimistická 
předpověď je počátek dvacá-
tých let. 

 Má smysl v tomto kon-
textu mluvit o vysokorych-
lostních tratích? Nezaspalo 
se už?
Zaspalo se, a podle mne 
k tomu zaváhání došlo 

 Jen koridorová 
trať se připravuje 
nejméně pět až sedm 
let. Tak ten čas letí. 
A pokud to prodlužují 
žabomyší války 
mezi soupeřícími 
firmami či ekologické 
iniciativy, pak máme 
jen málo možností 
věci urychlit.



Twitter  
je malebná  
slepá ulička
Desáté výročí Twitteru si 
říká o komentář na 140 zna-
ků – standardní délku twitte-
rové zprávy. Třeba: Sociální 
síť, která není sítí, úspěšná, 
ale k ničemu, oblíbená, ale 
nepochopitelná. A bylo by to. 

Jenže já mám těch znaků 
k dispozici zhruba dvacet-
krát víc, takže by výsledek 
měl a mohl dávat trochu vět-
ší smysl než většina „tvítů“. 
Twitter je především dobrá 
ukázka toho, proč je třeba 
rozlišovat mezi sociální sítí 
(tedy předivem vztahů mezi 
lidmi) a sociálním médiem 
(tvořeným mnoha dílčími 
příspěvky, někdy nějak pro-
vázanými). Twitter – na roz-
díl třeba od Facebooku – je 
sociální médium téměř bez 
sociální sítě.

Když ho někomu ukážete 
poprvé, obvykle nechápe, 
na co se to vlastně dívá. 
Twitter je nekonečná po-
sloupnost krátkých hlášek 
– a to je celé! Založíte si účet, 
vyberete si, koho sledovat 
(účty tu mají osoby i insti-
tuce), a pak můžete trávit 

hodiny pročítáním 140zna-
kových poznámek, výkřiků 
a povzdechů, ale také pro-
hlížením obrázků, odkazů 
na webové stránky a video-
spotů. Na rozdíl od Face-
booku se na Twitteru příliš 
nediskutuje, nekonfrontují 
se názory – technicky je to 
sice možné, ale je to nepře-
hledné. Twitter je především 
propletencem monologů.

To nevypadá jako dopo-
ručení. Ale Twitter používá 
překvapivě hodně lidí, 
celosvětově asi 320 milionů. 
To je řekněme čtvrtina veli-

kosti uživatelského kmene 
Facebooku. Hodně si na něj 
navykli politici: Andrej Babiš 
má asi 200 tisíc followerů 
(lidí, kteří sledují – čtou – 
jeho hlášky), Donald Trump 
sedm milionů. 

Z obchodního hlediska 
je háček v tom, že počet 
uživatelů začíná stagnovat. 
Také se je nedaří příliš dobře 
zpeněžit, což je hlavní slabi-
na proti Facebooku. Ten totiž 
své uživatele jednak dobře 

zná, jednak jim má kde 
zobrazit reklamu. Twitteru 
chybí oboje – uživatelé jsou 
často anonymní a reklamu 
lze vkládat jedině mezi nor-
mální zprávy, což není ani 
příliš účinné, ani populární.

V čem je Twitter dobrý, je 
bleskové šíření aktuálních 
zpráv, například od oči-
tých svědků událostí. Než 
na místo dorazí novináři, 
často tam už je někdo s tele-
fonem a twitterovým účtem. 
Formou přeposílání se pak 
takové zprávy šíří jako požár 
v suchém lese. Stejně dobře 
se ale šíří nesmysly a pod-
vrhy.

Většina obsahu je však 
spíš bezvýznamná, žertovná, 
banální. Připomíná hospod-
skou konverzaci u stolu, kde 
se lidé znají jen povrchně 
a vypili právě tolik, že ještě 
mohou souvisle mluvit, ale 
už se moc nehlídají. Jako 
forma zábavy a lenošení to je 
docela dobré, celkem se však 
zdá, že Facebook se svými 
mnohem bohatšími mož-
nostmi interakce odpovídá 
lidské povaze lépe. Twitter 
představuje malebnou, leč 
slepou uličku vývoje. Dal by 
se sice vylepšit, třeba odstra-
nit onen svazující limit délky 
zprávy. Jenže svět nepotře-
buje dva Facebooky, jeden 
stačí. Jako narozeninové 
přání, uznávám, to nepůsobí 
vesele, ale dospělí lidé kvůli 
hračkám netruchlí.

Autor je analytikem IT

Komentář

Petr Koubský

Bylo by možné 
Twitter vylepšit. 
Třeba odstranit onen 
svazující limit délky 
zprávy. Jenže svět 
nepotřebuje dva 
Facebooky.
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Tvář dne 

 Podporujeme naplnění minských 
dohod, které se týkají i výměny 
válečných zajatců. To by mohlo  
být řešení pro paní Savčenkovou,
řekl premiér Bohuslav Sobotka  
str. 9
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Munice na Babiše
Hnutí ANO a jeho šéf jako protikorupční beranidlo? Na to 
zapomeňte. Lidé, kteří k Babišovi vzhlíželi jako k boři-
teli nekalých politicko-ekonomických praktik, se od něj 
začínají distancovat. Někteří dokonce dodávají jeho 
odpůrcům munici. Protikorupční iniciativa Vraťte nám 
stát žádá, aby Babiš na mimořádné schůzi sněmovny ob-
jasnil nejen okolnosti získání dotace pro Čapí hnízdo, ale 
i další podnikatelské aktivity, které „u veřejnosti vzbuzují 
podezření, zda nejsou ukázkovým příkladem nešvarů“, 
jež razantně kritizoval při svém vstupu do politiky. 

Aktivisté poslancům nabízejí 22 otázek, které by měli 
Babišovi položit. Ptát by se měli třeba na způsob převzetí 
Lovochemie, podmínky kolem dotace pro Duslo Šaľa patří-
cí pod Agrofert či nesrovnalosti kolem financování volební 
kampaně ANO. Většina partají zastoupených v parlamen-
tu včetně vládních socialistů a lidovců slíbila, že konání 
mimořádné schůze podpoří. Pokud dodrží slovo, bude 
z toho pěkná kanonáda. Babiš ji ovšem přežije. 
 Jana Havligerová
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VYDEJTE SE
NASVAH.CZ!

PRAKTICKÉ 
INFORMACE

Z 2700
HORSKÝCH
STŘEDISEK 
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Webové stránky jsou přizpůsobeny také pro prohlížení ve smartphonech a tabletech.
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zažila vaše společnost něco významného?
Pište nám na lide@e15.cz

⊳ oSLaVa VÝroČÍ. Na 21. plese 
Jablonce nad Nisou představil 
primátor Petr Breitl reprezentační 
šaty severočeského města, které 
zhotovila v rámci svého charitativ-
ního projektu Návraty k hodnotám 
módní návrhářka Marie Zelená 
u příležitosti 150. výročí pový-
šení Jablonce na město. Poprvé 
je na sebe oblékla modelka, 
moderátorka a Česká Miss roku 
2013 Gabriela Kratochvílová. Šaty 
jsou doplněné štrasovou korunkou 
z domácí provenience jablonecké 
firmy Šenýr Olgy Kopalové.

▲ oCenĚnÍ ProDeJCI. Emirates 
SkyCargo, nákladní divize společnosti 
Emirates, udělila během slavnostního 
galavečera v klubu Jazz Dock v Praze 
speciální ocenění nejúspěšnějším 
prodejcům v České republice. Ceny 
byly předány na základě obchodních 
úspěchů a využití služeb společnosti 
Emirates SkyCargo v roce 2015. Mezi 
třemi nejlepšími prodejci se umístily 
společnosti DHL, Kühne + Nagel 
a Schenker. Za společnost Emirates 
ceny předávali Bořivoj Trejbal, ředitel 
společnosti Emirates pro Českou 
republiku, a Jakub Kolář, manažer 
Emirates SkyCargo pro Českou 
republiku.

⊲ StatISÍCe PotřeBnÝm. Společnost Ross-
mann předala ve spolupráci s Nadací Naše dítě 
finanční příspěvky dvěma vybraným projektům 
z charitativní akce Pět milionů korun pro dětský 
úsměv. Částkou 700 tisíc korun byl obdarován 
Fond ohrožených dětí a jeho tři zařízení posky-
tující okamžitou pomoc dětem v nouzi, které 
finanční prostředky využijí na provozní náklady. 
Celkem 400 tisíc korun obdržela nezisková or-
ganizace Modrý klíč, jež poskytuje sociální služby dětem i dospě-
lým lidem s mentálním a kombinovaným postižením. Organizace 
peníze využila na rekonstrukci zahrady, která může nyní sloužit 
jako bezbariérové kulturní centrum.

▲ narozenIny S mÓDnÍ PřeHDLÍDkoU. Dámský investič-
ní klub České spořitelny oslavil v hotelu Boscolo Prague osmé 
narozeniny. Zájem o investice přivedl od založení klubu mezi jeho 
členky téměř 2900 dam, mezi nimiž jsou například manažerky, 
podnikatelky či novinářky z celé České republiky. Oslavu klub 
spojil s přehlídkou a charitativní dražbou šatů návrhářky Taťány 
Kovaříkové. Originální model, který vydražila jedna z členek 
Dámského investičního klubu, jí bude ušitý přímo na míru. Částka 
45 811 korun, za kterou model vydražila, poputuje na jí zvolené 
projekty Bezpečný noční život a Každý dobrý den se počítá pod-
porované dárcovskou aplikací Melinda. 
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Minirecenze

knihy

Daniela kalinová:  
Proč chtěl ptakopysk  
do Solopisk

(Nakladatelství:  
Mladá fronta)
Jak si děti mohou zapa-
matovat náročná vyjme-
novaná slova tak, aby se je 
nemusely jen učit nazpa-
měť, ale uměly si s nimi poradit v praxi, je cílem 
sympatické knihy Daniely Kalinové Proč chtěl 
ptakopysk do Solopisk aneb Vybraná slova pro 
vybíravé děti. Autorka předkládá vyjmenovaná 
slova jinak než ve škole, humorně a se spoustou 
vychytávek a mnemotechnických pomůcek. 
V graficky přehledně oddělených kapitolách 
se čtenář postupně seznamuje s jednotlivými 
obojetnými souhláskami, kdy se uvedený text 
vztahuje k tomu kterému písmenu. Kniha plná 
říkadel, povídek, zajímavostí nejen z oblasti 
českého jazyka je navíc doplněná vtipnými ilu-
stracemi Martina Krkoška, při níž se děti budou 
bavit a zcela nenásilně si přitom osvojí nemalé 
nástrahy krásného, ale nelehkého rodného 
jazyka. Rozhodně by neměla chybět v knihov-
nách dětí školou povinných.

Zuzana Dorogiová

Filmy

Červený pavouk

(Režie: Marcin Koszałka)
Červený pavouk v šedesá-
tých letech děsil obyvatele 
Krakova svými vražda-
mi. Nyní se vrací do kin 
v hraném režijním debutu 
Marcina Koszałky, doku-
mentaristy a kameramana 
snímků jako Druhá strana 
mince. Polsko-česko-slovenský film, který sou-
těžil loni na karlovarském festivalu, se ovšem 
víc než na vraha soustředí na mladíka, který se 
s ním asi setkal – a nic neudělal, aby ho zastavil. 
Chladné pozorování člověka odcizeného od 
okolní chladné totalitní společnosti vybízí ke 
srovnání s jinou nynější premiérou Já, Olga 
Hepnarová. Polský protagonista je ovšem pa-
sivní a fascinovaný vnějším zlem a jeho bana-
litou, jeho motivace k tomu záměrně zůstávají 
záhadou. S takovým hlavním hrdinou zůstal 
tento atmosférický minimalistický artfilm bez 
napětí víc neuspokojivý než znepokojivý.

Iva Přivřelová

n Po slavnostní premiéře 
na Berlinale a soutěži 
na Febiofestu se i do kin 
dostává portrét poslední 
popravené ženy v Čes-
koslovensku Já, Olga 
Hepnarová. Vyrazit by 
na něj měli všichni, které 
zajímá český film evrop-
ského střihu.

Iva Přivřelová

I ve své nedokonalosti celovečer-
ní debut autorské dvojice Tomáš 
Weinreb a Petr Kazda vystupuje 
svou odvahou postavit celý film 
na kontroverzní postavě, která 
jim už vynesla několik planých 
obvinění z latentní obhajoby 
terorismu. Mladá kráska Olga 
Hepnarová, která v roce 1973 
náklaďákem najela do lidí na 
pražské tramvajové zastávce 
a osm z nich zabila, působí ve 
filmu jako asociální dívka na 
hraně psychické poruchy plná 
nenávisti a potlačovaného 
vzteku. 

Z jejího zaslepeného černobí-
lého vidění světa a odcizení od 

okolí vychází i pozoruhodná for-
mální stránka snímku. Černobílé 
psychodrama je stejně chladné 
a odcizené jako Olga. Nepřehléd-
nutelná artová fotogeničnost 
spolutvořená zkušeným polským 
kameramanem Adamem Sikorou 
(Ve stínu) pomáhá zvládnout 
fakt, že kvůli své nesnesitelné, 
vyšinuté hrdince film nenabízí 
příjemnou podívanou.

Dlouholetý ponor do tématu 
a k tomu snaha zachovat si od-
stup jako by tvůrcům bránily vy-
kreslit jasnější, vycizelovanější 
a vyrovnanější portrét a oprav-
du do Olgy proniknout. Polská 
herečka Michalina Olszanska 
nicméně podává obdivuhodný 
výkon v roli, kterou z větší části 
hraje pomocí tvrdých pohledů, 
výrazů tváře, nahrbeného dr-
žení těla a klukovské, naštvané 
chůze. Ve stísněném tichu 
vypovídá o Olze i až komicky 
obsesivní kouření a vášnivý sex 
se ženami, který nevede k hlub-
šímu citovému vztahu.

Mnohem víc mluvit se začne 
po osudné jízdě. I ta je natočena 
z Olžina pohledu, což jí ubírá na 
hrozivosti, ovšem to, co se děje 
za okny auta, stejně vypadá jako 
z jiného, laciného akčního filmu. 

Pak film začne citovat Olžiny sku-
tečné výpovědi, jejichž mrazivou 
odosobnělost, pseudoexistenci-
alismus a pomstychtivost ještě 
mrazivěji zvrátí závěrečné scény 
kolem popravy. V té době se Olze 
s podobnou odlidštěností začne 
„mstít“ československý stát, 
z něhož tu tvůrci nedělají strůjce 
monstra jménem Hepnarová. 

Olžin čin není politický 
protest. Sama protagonistka zů-
stává enigmou, režiséři a autoři 
scénáře později přece jen dají 
najevo svůj postoj prostřed-
nictvím role smutného starého 
obhájce. Jejich film Hepnarovou 
neobhajuje. Naopak varuje před 
sžíravou nenávistí, která jen 
vede k další zlobě a zášti.

Autorka je spolupracovnicí redakce

Mrazivé drama  
o Hepnarové varuje 
před nenávistí

Tipy

Cinemax • 20.00

skrytá vAdA

Vynikající drama odehrávající 
se v sedmdesátých letech 
natočil Paul Thomas Anderson.

Já, Olga Hepnarová

(drama, Česká republika/Polsko/ 
/Slovensko/Francie, 105 minut)
Režie: Tomáš Weinreb, Petr Kazda
Hrají: Michalina Olszanska, Klára 
Melíšková, Marika Šoposká
Premiéra: 24. března
Hodnocení: 70 %
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Čtěte v týdeníku Euro. Právě v prodeji.
www.euro.cz

Klapy klap 
Andreji Babišovi zřejmě může projít 
cokoli. Nahrává mu oportunismus 
koaličních partnerů ČSSD a lidovců

euro visual 134_5x297.indd   1 17.3.2016   18:37:18

Jordi Llobregat:  
Vesaliovo tajemství

Nakladatelství: Host, 2016
Překlad: Lada Hazaiová
Hodnocení: 90 %

Kniha plná  
napětí, tajemství a

zvratů
nenechá čtenáře vyspat 
a bude si ji chtít přečíst 

znovu.

Skvělá 
kriminálka  
v historických 
kulisách
Zuzana Dorogiová

Středověký lékař a chirurg 
Anderas Vesalius žijící v prv-
ní půlce 16. století zanechal 
po sobě stěžejní dílo De hu-
mani corporis fabrica Libri 
septem obsahující latinsky 
psané základy ana-
tomie na základě 
pitev provádě-
ných v té době 
nelegálně. 
Jeho kniha 
zpochybňu-
jící dosud 
uznávané 
Galénovo 
učení je 
předmětem 
zájmu nejednoho 
protagonisty jedineč-
ně vyfabulovaného románu 
Vesaliovo tajemství, neboť 
otvírá cestu k dosud nepo-
znaným praktikám a vý-
sledkům. Barcelonský lékař 
Homs je posedlý hledáním 
předpokládané Liber octa-
vus, Osmé knihy, která mu, 
jak věří, dopomůže k uzdra-
vení umírající manželky. 
Je konec 19. století, hlavní 
město se chystá na světovou 
výstavu a v kanálech a moři 
se začnou nacházet podiv-
ně zohavená těla mrtvých 
dívek.

Autor strhujícím způso-
bem popisuje atmosféru 
barcelonských chudinských 
čtvrtí stejně jako společen-
skou smetánku z výstavních 
vil předních občanů města 
nebo prostředí studentského 
kampusu lékařské fakulty. 
Jeho přiléhavá charakte-
ristika hlavních postav je 
natolik sugestivní, že se 
čtenář dokáže vmžiku zto-
tožnit s nejedním hrdinou. 
Obzvlášť výtečně popsaný je 
Daniel Amat, syn význačné-
ho lékaře, který přijíždí na 
pohřeb svého otce.

Zpočátku nesympatický 
novinář Bernet Flexia, jenž 
hledá námět na reportáž 
na první stránku, ale který 

si také rád přihne a vztah 
dokáže mít pouze s prosti-
tutkou, se ukáže být spoleh-
livým parťákem nejen při 
zjišťování okolnosti smrti 
starého Amata. Policejní 
komisař Sanchez je naopak 
vykreslen jako neškodný 

uplivaný strýc, aby se 
vzápětí ukázalo, že 

mu žádné sadis-
tické praktiky 

nejsou vůči 
podezřelým 
cizí a že pro 
peníze je ocho-
ten považovat 

za podezřelého 
kohokoli, na nějž 

je mu ukázáno. 
Smyčky se stahují 

právě kolem motivu 
Vesaliovy knihy. I další po-
stavy objevující se v prvním 
románu Jordiho Llobregata 
jsou skvěle vyprofilovány. 
Stále dramatičtějšímu ději 
dokáže autor navíc přidávat 
na gradaci. Kniha plná na-
pětí, tajemství a nečekaných 
zvratů vás nenechá vyspat, 
a když ji přečtete na jeden 
zátah, první, co vás napadne, 
bude: musím si ji přečíst 
ještě jednou.

www.e15.cz | 15 |
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SvátEK bArEv. 
Mezi četnými indic-
kými svátky zaujímá 
zvláštní místo hólí, 
svátek příchodu jara 
čili „svátek barev“. 
V barevných hávech 
si jej užívají ženy 
z útulku pro vdovy, 
který pro ně pořadá 
nevládní organizace 
Sulabh International 
v chrámu ve městě 
Vrindavan ve stá-
tě Uttarpradéš. 
V tradičním pojetí 
při smrti manžela 
skončí indické ženě 
život. Už se nesmí 
radovat, musí chodit 
v bílém, skončily pro 
ni všechny svátky 
a veselice.

n Parník Yongala 
se potopil v roce 1911 
u pobřeží austral-
ského Queenslandu. 
Ke dnu vzal 122 ces-
tujících, ale dlouho 
po něm nebylo ani 
stopy. Teď je potápěč-
skou atrakcí.   

Plavidlo ztroskotalo za tro-
pické bouře u mysu Bowling 
Green při východním pobře-
ží nedaleko města Towns-
ville. Přestože nehodu  
23. března 1911 nikdo na pa-
lubě nepřežil, vrak se stal 
jednou z nejvyhledávaněj-

ších atrakcí Velkého bari-
érového útesu, největšího 
korálového útesu na světě. 
A nic na tom nemění sku-
tečnost, že tisícům 
potápěčů je zapo-
vězeno vplouvat 
do útrob vraku 
nebo se do-
týkat trupu 
a korálů – 
ostatně jako 
se to dělá 
kdekoli jinde 
na světě. 

Parník Yon-
gala byl v době 
havárie moderním osob-
ním plavidlem s ocelovým 
trupem v nejlepší kondici. 

Na moře ostatně prvně 
vyplul v roce 1903. V názvu 
nescházela poetika, v jed-
nom z místních domorodých 

jazyků se výrazem 
Yongala označuje 

dobrá voda.
Loď měla 

po celé své 
délce rozvody 
elektrické 
energie, jejíž 
zdroj byl jiš-

těn náhradním 
generátorem. 

K ukládání nákla-
du sloužily vlastní 

jeřáby, parník byl uzpůso-
ben i pro převoz mrazeného 
zboží, což v horkém austral-

ském podnebí představovalo 
technickou lahůdku. Yongala 
kolem pobřeží Austrálie 
běžně vykonávala i pět ti-
síc kilometrů dlouhé plavby 
bez mezipřistání. Přesto jí 
jedna technická vymoženost 
chyběla, a to právě ta, která 
se pro její osud nakonec  
ukázala fatální. 

Poté, co na své poslední 
plavbě zmizela z dohledu 
přístavu, obdržela radiosta-
nice na pevnině varování 
před tropickou bouří. Yon-
gala však nebyla vybavena 
radiostanicí a na vlajkovou 
signalizaci již bylo pozdě. 

O osudu lodi pak už jen 
kolovaly nejrůznější dohady 

a legendy. Vlny totiž z veš-
kerého nákladu a vybavení 
vyplavily na pobřeží pouze 
jednoho dostihového koně. 

Vrak parníku se poda-
řilo potápěčům objevit 
až o padesát let později, a to 
dokonce v poměrně mělkých 
vodách s proměnlivou hloub-
kou patnáct až třicet metrů 
pod hladinou. Také z toho-
to důvodu se vrak stal jak 
oblíbeným cílem potápěčů, 
tak hlavně domovem korálů 
a tropického podmořského 
života. Jaká konkrétní příči-
na však plavidlo i s pasažéry 
dostala na mořské dno, zů-
stává nadále nevysvětlenou 
záhadou. /mec/

Výročí týdne

Zítra  
uplyne právě

105 let
od ztroskotání  

parníku Yongala,  
nynějšího cíle  

potápěčů.  

Dobrá voda, duch bariérového útesu


	01_E15_2203
	02_03_E15_2203
	04_05_E15_2203
	06_07_E15_2203
	08_09_E15_2203
	10_11_E15_2203
	12_13_E15_2203
	14_15_E15_2203
	16_E15_2203

